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乳腺癌原发灶与复发转移灶中 ER、PR、HER-2的表达变化
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目的：探讨乳腺癌原发灶与复发转移灶中雌激素受体（ER）、孕激素受体（PR）、人类表皮生长因子受体2（HER-

2）的表达变化。方法：采用免疫组化EnVision两步法检测68例乳腺癌原发灶与对应的复发转移灶中ER、PR、HER-2

的表达。结果：ER、PR、HER-2在复发转移灶中的阳性率分别为26.47%、39.71%、33.82%，较原发灶中(58.82%、

55.88%、36.76%)明显降低。其中ER的变化有统计学差异（P<0.05），PR、HER-2的变化无统计学差异

（P>0.05）。结论：乳腺癌复发转移灶中ER、PR、HER-2的表达均降低。对于复发转移的乳腺癌患者应重新检测

ER、PR、HER-2。

Objective：To investigate discordance of ER，PR and HER-2 between primary and recurrent metastatic of

breast cancer.Methods：ER，PR and HER-2 expression in 68 cases with primary breast cancer and the

corresponding recurrent metastatic cancer were detected by immunohistochemical EnVision method.Results：

The positive rates of ER，PR and HER-2 in recurrent metastatic cancer were 26.47%，39.71%，33.82%，

obviously reduced compared with primary 58.82%，55.88%，36.76%.The difference of ER was statistically

significant(P<0.05),while the difference of PR and HER-2 was not significant(P>0.05).Conclusion：The

expression of ER，PR and HER-2 in recurrent metastatic breast cancer was obviously reduced than those in

primary.ER，PR，HER-2 should be retested for recurrent metastatic breast cancer patients.
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